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51E VAKANTIECURSUS IN DRINKWATERVOORZIENING 

Schotten tussen drink-
water, riolering en 
afvalwaterzuivering 
gaan verdwijnen 
Nadat al vele jaren isgepraat over integraal waterbeheer en nut en noodzaak van een integraal water-
ketenbednj^gaat het er nu de komende jaren echt van komen. Al of niet onder invloed van de dreigende 
marktwerking, stappen drinkwater- en afvalwatersector over de oude scheidslijnen heen. Nieuwe ini-
tiatieven als de E-ivater BV van Waterleiding Maatschappij Limburg en Zuiveringschap Limburg en 
de overname van de riolering van de gemeente Gaasterlân-Sleat door de Waterleiding Friesland zijn 
haarscheurtjes in de historisch bestaande schotten en de voorboden van het einde van de traditionele 
taakverdeling tussen waterleidingbedrijf gemeente en waterschap. Dat zijn de conclusies van de 
5i£ vakantiecursus in Drinkwatervoorziening die op g januari j.1. plaatsvond aan de TU Delft. 

Prof. ir. Hans van Dijk leidde de dag in 
met de constatering dat de collegezaal met 
285 deelnemers weer helemaal vol zat. Jaar 
in, jaar uit komen (dezelfde] ongeveer 280 
mensen naar het nieuwjaarssymposium van 
de waterwereld. 

Bij Monopoly kaden we al dat een fusie van waterleiding-
elektriciteitsbedrijf meer oplevert. 

Strategische ontwikkelingen 
De gemiddelde levensduur van een 

bedrijfis 15jaar, hoe overleeft een waterlei-
dingbedrijf? was de eerste vraag die dr. Ivo 
Callens (Robertson Consulting) de aanwezi-
gen voorlegde. Wat is de plaats van het 
waternutsbedrijf in de markt en hoe gaan 
we hier organisatorisch mee om? Net zoals 

bij de energie-, gas- en kabelbedrijven ver-
andert het traditionele overheidsbedrijf in 
een echte onderneming. Dit betekent voor 
het bedrijf een grote cultuuromslag, die cre-
atief aangepakt dient te worden. Om dit te 
bewerkstelligen is een integer en sterk 

leiderschap een noodzaak. 
Ir. Alexander Vos de Wael 

(WZHOj ging vervolgens in op de 
dilemma's van een veranderend 
waternutsbedrijf vanuit zijn ach-
tergrond als waterleidingdirec-
teur. Een waterleidingbedrijf 
anno 1999 moet vooruitzien, pro-
blemen voor zijn. Hiervoor wor-
den instrumenten als trendanaly-
ses, extrapolatie, managemen-
trappportages, etc. gebruikt. Maar 
deze leveren soms geen betere 
resultaten dan de in het verleden 
vaak gebruikte glazen bol, die Vos 
de Wael demonstratief had mee-
gebracht. Tot slot belichtte Vos de 

n Wael enige dilemma's waarmee 
hij als waterleidingdirecteur 
geconfronteerd wordt: de ver-
schillende visies van de ministe-

ries van Economische Zaken, Milieu en 
Waterstaat, waardoor het overheidsbeleid 
onduidelijk is, de samenwerking in de 
waterketen waarbij de praktijk vooruit loopt 
op de wetgeving, de acceptatie door de klant 
van een commercieel waterleidingbedrijf en 
de consequenties van deze veranderingen 
voor de werknemers. 

Alexander Vos de Wael als waarzegger. 

Full-service waterbedrijf 
Zijn innovatie, klantgerichtheid en 

kostenefficiency een privilege van vrije 
marktpartijen? Geenszins, stelde drs. Gieljo 
van Nuland (Waterleiding Maatschappij 
'Noord-West-Brabantj. Een NV die op arm-
lengte afstand van de overheid functioneert 
kan juist een completer pakket van diensten 
en produkten ontwikkelen dan de vrije 
marktpartijen. Van Nuland onderbouwde 
deze stelling door de ontwikkelingen bij 
WNWB te schetsen. Het karakter van dit 
bedrijfis de afgelopen jaren ingrijpend ver-
anderd. De WNWB voelr zich momenteel 
verplicht om hoge eisen te stellen aan klant-
vriendelijkheid, innovatie en milieubewust-
zijn. Om aan deze eisen te voldoen is de 
interne organisatie veranderd en worden 
meerdere producten en diensten op maat 
geleverd aan de klant. Daarnaast wordt met 
andere nutsbedrijven als het Hoogheem-
raadschap van West-Brabant en de PNEM 
nauw samengewerkt. Hoewel nog slechts 
zeven procent van de omzet door de nieuwe 
diensten wordt gegenereerd, levert dit een 
hoge klanttevredenheid op. 

Wat wil de klant? 
Op één van de produkten die een veran-

derend waterbedrijf kan leveren, het huis-
houdwater, werd ingegaan door ir. Dim van 
Rijsbergen (Waterleidingmaatschappij Oost-
Brabant). Hij stelde dat huishoudwater 'in' 
is. In de komende vijfjaar kan namelijk een 
jaarlijkse afzet van (maximaal] 30 miljoen 
kubieke meter in nieuwbouwwijken gereali-
seerd worden. Maar hoe stelt een water-
leidingbedrijf zich op tegenover de klant die 
huishoudwater wil? Van Rijsbergen ging in 
op een aantal aspecten van huishoudwater 
aan de hand van projecten die reeds in uit-
voering zijn. Op het gebied van veiligheid 
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en kwaliteit van huishoudwater zijn er door 
de bedrijfstak in samenwerking met 
Rijksinstituut voor Volksgezondheid en 
Milieu richtlijnen vastgesteld. Op het 
gebied van financiën kan gesteld worden dat 
deze afhankelijk zijn van plaatselijke 
omstandigheden. De milieuwinst van huis-
houd wa terp rojecren is ook sterk afhankelijk 
van lokale factoren. 

Leidsche Rijn 
Eén van de projecten die door het minis-

terie van Volkshuisvesting, Ruimtelijke 
Ordening en Milieu geselecteerd zijn in het 
programma Water in de stad is het project 
Leidsche Rijn. Op dit project werd ingegaan 
door ir. Chris Bruggink (Waterleidingbedrijf 
Midden-Nederland). Leidsche Rijn is de 
grootste VINEX-locatie van Nederland met 
in totaal 30.000 woningen (evenveel als 
Leeuwarden), die de komende 20 jaar 
gebouwd worden. De totale hoeveelheid te 
leveren warer bedraagt vijf miljoen kubieke 
meter per jaar waarvan ongeveer de helft 
huishoudwater. Doordar de WRK-leiding 
aan Leidsche Rijn grenst, dient dit water als 
bron voor huishoudwater. Bij dit onderzoek 
is gekeken naar gezondheids- en esthetische 
aspecten. Maar ook is de praktische haal-
baarheid van levering van huishoudwater 
bekeken. Hoe worden de leidingen uitge-
voerd en hoe worden foutieve aansluitingen 
voorkomen? Een ander aspect is de commu-
nicatie met de klant, hoe ervaart de klant 
het gebruik van huishoudwater? Hiervoor is 
een groots opgezet informatieoffensief 
gestart. De ptoef met huishoudwater duurt 
nog tot 1 april van dit jaar, waarna besloten 
wordt of huishoudwater aan de nieuw-
bouwwijk in zijn geheel geleverd gaar 
worden. 

Van achterstand naar voorsprong 
Burgemeester Wiebe Pitlo, de burge-

meester die nooit op vakantie hoeft, zoals hij 
zelf zei, ging in op de ontwikkelingen in de 
waterkeren in zijn gemeente. Pas in 1959 
werden de laatste plaatsen van de gemeente 
aangesloten op het waterleidingnet, een 
twijfelachtige eer. In die jaren werd het 
afvalwater op het 'strontplein' verzameld en 
door de gemeentelijke medewerkers naar 
elders vervoerd voor verwerking. In 1985 was 
70 procent van de woningen op de riolering 
aangesloten. In 1995 is door de gemeente aan 
Waterleiding Friesland gevraagd wat de 
mogelijkheden waren voor een financieel 
waterspoor (ofwel de vervuiler betaalt). Maar 
ook de mogelijkheden voor een technisch 
waterspoor zijn besproken. Vorig jaar is her 
beheer van her rioleringssysteem over-
gedragen aan Waterleiding Friesland. De 
ervaringen tot nu toe zijn goed en de 

Dijkgraaf Van der Vlist. 

jaarlijkse verhoging van de rioollasten met 
10 gulden is dit jaar zelfs uitgesteld. Gesteld 
kan worden dat de gemeente haar achtet-
stand heeft omgebouwd tot een voorsprong 
en dat de uitdaging nu ligt bij bestuurlijk 
Nederland om het voorbeeld van de 
gemeenre te volgen. 

De ambities van een regionale 
(afvaljwaterzuiveraar 

Op de uitdaging van de burgemeestet, 
wetd ingegaan door dijkgraaf ir. Hans van 
der Vlisr van Uitwaterende Sluizen in 
Hollands Noorderkwartier. Van der Vlist 
verrelde dat in de wereld van de afvalwater-
zuiveraars de houding tegen het keten-
beheet de afgelopen jaren is veranderd van 
defensief naar pro-actief. Om marktwerking 
te voorkomen dient de zuiveringswereld de 
komende jaren een aantal resultaten te boe-
ken. Als eerste moet in de zuiveringswereld 
een grotere financiële transparantie tot 
stand komen en dient binnen het bedrijf 
een cultuuromslag plaars te vinden, waarbij 
een grote inspanning van het huidige perso-
neel gevraagd wordt. Ten tweede moet het 
zuiveringsbedrij f aan dezelfde eisen voldoen 
als zij aan de bedrijven in hun waterschap 
stellen. Het waterschap zal iso-gecertificeerd 
moeten worden en zal een jaarlijks milieu-
verslag op moeten stellen. Daarnaast zullen 
bedrijven moeten samenwerken om te 
komen tot minimalisatie van de milieu-

lasten. Dit kan gebeuren door bijvoorbeeld 
afkoppelen van her regenwater en schaal-
vergroting van de afvalwaterverwerking. 
Samenwerking in de keten is volgens Van 
der Vlisr de uirdaging als anrwoord op het 
libetaliseringsstreven en zoals hij stelde, 
deze uitdaging is niet vrijblijvend. 

Economische grondslagen 
marktwerking 

Marktwerking is sinds kort een veel 
gebruikte term in de nurssector. 
Verregaande vormen van marktwerking zijn 
in de energie- en telecommunicatiebranche 
al ingevoerd. Hoe marktwerking in de 
watermarkt een optimaal resultaat voor de 
klant kan opleveten werd uitgelegd door 
drs. Elberr Dijkgraaf van de Erasmus 
Universiteit Rottetdam. Uit zijn verhaal 
kwam naar voren dat door de overheid aan 
de watermarkt een vijftal doelen gesteld 
worden, namelijk kwaliteit, leveringszeker-
heid, verdrogingsbestrijding, milieuzorg en 
kosrenbeheersing. Aan de eerste vier doelen 
wordt door de warerwereld voldaan. Het 
vijfde doel, de kosten, staat in de water-
wereld nog nier primair. In een door 
Dijkgraaf opgesteld rapport voor 
Economische Zaken naar de invloed van 
marktwerking werd geconcludeerd dat voor 
de waterwereld op de korre termijn het ver-
strekken van meer informatie voldoende is 
om de kostenefficiëntie in de waterwereld te 
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bevorderen. Dijkgraaf sloot zijn verhaal af 
door te bekijken wat de gevolgen zijn van 
invoering van de uiterste vorm van markt-
werking. Volgens Dijkgraaf kunnen dan alle 
doelen van de overheid wel gehaald worden. 
De verdergaande ambities van de waterlei-
dingbedrijven met betrekking tot de vier 
genoemde aspecten worden echrer niet meer 
gehaald. Een vergaande marktwerking is 
dan ook ongewenst, stelde hij. 

Een milieu-economische 
beschouwing 

Prof ir. Ekko van Ierland (Landbouw-
universiteit Wageningen) ging in zijn 
verhaal in op de mogelijkheden die er zijn 
binnen de milieu-economie om te komen 
tot de optimale variant. De watermarkt faalt 
op het gebied van marktwerking door her 
monopolistische karakter, de externe facto-
ren (verdroging en energieverbruik) en het 
feit dat de eigendomsrechten van water niet 
duidelijk bepaald zijn. In de milieu-econo-
mie zijn er diverse mogelijkheden (direcre 
regelgeving, heffingen, subsidies, voorlich-
ting en het doorbreken van monopolies) 
aanwezig om het falen van de markt te 
corrigeren. Instrumenten die nog niet toe-
gepast worden zijn verhandelbare emissie-
rechten en statiegeldregelingen. De verschil-
lende partijen in de waterketen zijn zich 
ervan bewust dat samenwerking in de keten 
het belangrijkste onderwerp voor de komen-
de jaren is. De verdeling van de investe-
ringskosten over de verschillende actoren is 
echter niet gelijkmatig. Inzet van milieu-
economische instrumenten kan helpen bij 
het realiseren van de waterketen. 

Nieuwjaarsborrel 
Tijdens de afsluitende nieuwjaarsborrel 

was men unaniem van mening dat een ver-
dere samenwerking in de waterketen bevor-
derd moet worden. In dit verband past ook 
de suggestie van de decaan van Civiele 
Techniek om volgend jaar de Vakantiecursus 
in Drinkwatervoorziening te combineren 
met de Vakantiecursus in Riolering en 
Afvalwaterbehandeling. 

De bundel van de 51e Vakantiecursus 'm 
Drinkwatervoorziening ts verkrijgbaar bij het 
secretariaat van de Vakantiecursus in 
Drinkwatervoorziening, (015) 2787894, email: 
vc.drinkwaKr@ct.tudel/t.nl f 

Foto's: M. Nederlof 
met dank aan Hans van Dijk en 
Jasper Verberk 
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Nieuwe ontwikkelingen 
Een dag voor de 51e Vakantiecursus in Drinkwatervoorziening vond aan de TU Delft de 
18e vakantiecursus in Riolering en Afvalwaterbehandeling plaats. De eerste vakantiecursus in de 
serie werd georganiseerd in 1966, de zeventiende en voorlaatste in 15182. Nu is na 17 jaar afwezig-
heid op initiatie/van de hoogleraren Wiggers (riolering) en Van der Graaf(ajvalwarerbehandeling) 
de vakantiecursus nituw leven ingeblazen. 

Doel van de vakantiecursus is een 
podium te bieden om nieuwe ontwikkelin-
gen te kunnen etaleren, zowel technische als 
beleidsmatige. In een ontspannen sfeer 
kwamen daarom uiteenlopende onderwer-
pen op het gebied van riolering en afval-
waterbehandeling aan de orde. Nieuwe ont-
wikkelingen die deels binnen en deels bui-
ten de TU Delft plaatsvonden. De 18e vakan-
tiecursus was niet alleen bedoeld om inzicht 
te geven in de nieuwe ontwikkelingen op de 
beide vakgebieden, maar ook om een brug te 
slaan naar de voorlaatste cursus. 

De vakantiecursus werd geopend door 
de decaan van de faculteit Civiele Techniek 
en Geowetenschappen prof ir. Henk Jan 
Overbeek. In zijn openingswoord wees hij 
op de toenemende integratie binnen de 
kleine waterkringloop en hiermee op de 
binding tussen de beide vakantiecursussen. 
Op termijn zag hij zelfs de mogelijkheid om 
de twee cursussen volledig te integreren (zie 
ook het verslag van de 51 Vakantiecursus in 
Drinkwatervoorziening). 

Een vogelvlucht 
In de jaren zestig nam de verontreini-

ging van het oppervlaktewater sterk toe. 
Volgens prof ir. Jaap van der Graaf (TU Delft/ 
Witteveen+Bos) groeide daardoor ook de 
aandacht voor de afvalwaterproblematiek: 
de geboorte van de afvalwatercursus. 
Tijdens de eersre 17 jaar van de cursus kwam 
de behandeling van afvalwater steeds verder 
op gang. Op het moment dat de vakantie-
cursuscyclus in 1982 stokte, stokten niet ook 
de ontwikkelingen op het vakgebied. De tijd 
tussen 1982 en nu is vooral de tijd van de 
technieken geweest (optimalisatie en nu-
triënrenverwijdering). Vervolgens kwam de 
afgelopen jaren het begrip duurzaamheid in 
de belangstelling te staan (DTO). Dit bete-
kende meer aandacht voor verdergaande 
behandeling van afvalwater en opwerking 
van zuiveringsslib. In de jaren die achter ons 

liggen kwamen niet alleen nieuwe zuive-
ringstechnieken op, maar veranderde ook de 
samenstelling van in- en effluent. "Voor de 
nabije toekomst lijkt vooral het begrip 
'ander water' van belang. Effluent is dan 
niet langer een afvalproduct, maar een 
product met waarde dat als grondstof kan 

Dagvoorzitter prof. Wiggers. 

dienen voor andere toepassingen: bijvoor-
beeld voor proceswater, huishoudwater of 
grondwatersuppletie", aldus Van der Graaf 

Oude waarheden, nieuwe wegen 
Naast technische ontwikkelingen heeft 

het vakgebied ook belangrijke beleidsmatige 
ontwikkelingen doorgemaakt. Over deze 
onrwikkelingen verhaalde prof ir. Jan Kop 
(emeritus hoogleraar TU Delft) in de tweede 
lezing van de dag. De reeds door Van der 
Graaf genoemde verslechterde waterkwali-
teit in het begin van de zestiger jaren leidde 
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